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Schriftelijke statenvragen van de Statenfractie van de Christenunie over monopolie NS, ingediend op
12 oktober 2023, en de antwoorden daarop van het college van Gedeputeerde Staten zoals vastgesteld 
op 7 november (3178556)

Hierdoor worden vervoerders in staat gesteld om elkaar te beconcurreren met treindiensten op basis 
van prijs en kwaliteit - waarbij mogelijk de reiziger een beter product dan bij louter concessievervoer 
aangeboden krijgt. In heel Europa heeft dit tot verschillende uitkomsten geleid - soms succesvol, 
soms onsuccesvol waarbij reizigers de dupe werden.

Eén van de kenmerken van treindiensten in 'open toegang’ is dat deze beperkt onderhevig zijn aan 
vormen van overheidssturing. Deze treindiensten hoeven daardoor bijvoorbeeld geen gebruik te 
maken van de OV-chipkaart. Ook is de continuïteit van de dienstverlening niet geborgd: de vervoerder 
kan ieder moment zijn operatie staken.

Het college acht het niet nodig of voor de hand liggend om richting het Rijk aan te geven om andere 
vervoerspartijen toe te laten op het spoornetwerk - dit kan immers al. Zo rijdt Arriva al een nachttrein 
tussen Groningen en Schiphol die ieder weekend bij Lelystad en Almere stopt.

Inleidend:
Arriva biedt aan vanaf 2026 een aantal spoorlijnen van de Nationale Spoorwegen (NS) in Flevoland over 
te nemen. Deze overname kan betekenen dot de mobiliteit van onze inwoners uit onze groeiprovincie 
verbetert in plaats van verminderd, vooral nu NS bekend heeft gemaakt dot de dienstregeling per januari 
2024 gaat veranderen waardoor er veel minder treinen zullen rijden van en naar Flevoland - vooral buiten 
de spitsuren. Zoals gebleken uit de mededeling van GS van 14 september 2023, is ook het college 
ontevreden over de voorstellen von de NS. Daarnaast is de Europese Commissie een inbreukprocedure 
begonnen tegen Nederland op het onderhands gunnen van de hoofdroilnetconcessie aan de NS.

3. Is het college op de hoogte van de Europese inbreukprocedure tegen Nederland vanwege het gunnen 
van de onderhandse spoorvergunning aan de NS?

Antwoord:
Ja, het college is hiervan op de hoogte.

1. Bent u bekend met de reportage 'Arriva wil Flevolandse spoorlijnen beheren en stapt naar de 
toezichthouder^

Antwoord:
Ja, het college is hiermee bekend.

2. Is het college bereid om richting het Rijk aan te geven om andere vervoerspartijen - mits goede 
business case - op het spoornetwerk toe te loten?

Antwoord:
Formeel procedureel heeft de provincie noch het Rijk een rol bij het toelaten van vervoerspartijen op 
het spoor. Dit is aan de ACM (Autoriteit Consument & Markt) en ProRail. Met de introductie van het 4e 
Spoorwegpakket is het mogelijk om treindiensten in 'open toegang’ te rijden. Dit maakt het voor 
iedere vervoerder mogelijk om een treinpad voor een treindienst aan te vragen. De stap van Arriva 
naar de ACM is een normale procedure bij het aanvragen voor capaciteit voor ‘open toegang’ 
treindiensten. Het is aan de ACM om te beoordelen of er met de aanvraag sprake is van economische 
verstoring van bestaand concessie-vervoer. Wanneer hier geen sprake van is, zal ProRail op basis van 
de regels rondom capaciteitsverdeling op het spoor het treinpad aan deze vervoerder wel of niet 
toekennen. Wanneer er voldoende capaciteit beschikbaar is op het spoor, zal dit volgens de huidige 
regels (en ook de mogelijk nieuwe regels waar u op doelt bij vraag 4) worden toegekend.
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De huidige HRN-concessie kent een minimumstationsbediening, hetgeen stelt dat NS tussen 07:00 
uur en 19:00 uur een station minimaal twee keer per uur in beide richtingen moet aandoen. NS is 
daarnaast vrij om naar eigen inzicht extra treinen op het hoofdrailnet te rijden. Deze ruimte maakt 
dat NS in staat is om de dienstregeling aan te passen zoals zij ook deze zomer hebben aangekondigd, 
hetgeen het college heeft ontstemd.

Het college is van mening dat met de HRN (hoofdrailnet)-concessie (2025-2033) het meest optimale 
spoorproduct aan de Flevolandse inwoners wordt geboden (zie meer bij de beantwoording van vraag 
6). Het college is tevens van mening dat het Rijk als systeemverantwoordelijke (met ProRail als 
adviseur) beter in staat is te beoordelen welke capaciteitsverdelingsregels passend zijn bij de 
verschillende ambities die het met het spoorvervoer wenst te behalen.

Binnen de nieuwe Europese juridische context zal de nieuwe HRN-concessie (2025-2033) strakkere 
kaders met betrekking tot het vervoersaanbod (moeten) voorschrijven. Voor Flevoland geldt dat tot 
2030 de bediening gelijk is aan het bedieningsniveau van 2021. Vanaf 2030 geldt dat het 
dienstregelingsmodel II van PHS-SAAL als voorgeschreven bedieningsniveau is opgenomen. Alleen 
wanneer er sprake is van een vervoersvraag die niet aansluit op het voorgeschreven 
bedieningsniveau, mag NS hiervan afwijken. Het college is blij dat, mede dankzij overleggen met het 
IPO en het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat, de staatssecretaris eind september 2023 aan 
de Tweede Kamer heeft laten weten dit alleen toe te staan na haar instemming’.

6. Is het college het met de Christenunie eens dat het veranderen van dienstregeling of vervoerder niet 
ten hoste mag gaan van de Flevolandse reiziger?

Antwoord:
Het college is het eens met het uitgangspunt van uw vraag.

4, Is het college op de hoogte van het voorstel van de Europese Commissie voor een verordening rond 
capaciteitsmonagement waarbij er geen speciale positie voor concessievervoer op tafel ligt?

Antwoord:
ja. Het voorstel dat voorligt, is niet definitief en hier wordt nog over gesproken. Hoe de invulling en 
uitwerking zullen zijn, is voor het college onduidelijk.

5. Ziet het college hansen voor Flevoland en hoor ov-reizigers om in Brussel te lobbyen voor 
bovenstaande verordening zonder speciale positie voor concessievervoer om zo het spoorvervoer 
aantrehhelijh te houden voor onze inwoners?

Antwoord:
Nederland kent het meest efficiënt bereden spoor van de wereld. Met de dienstregeling van 2022 is 
met de huidige techniek nagenoeg de maximale capaciteit van de infrastructuur van de Flevolijn 
benut.
Met het Programma Hoogfrequent Spoor - Schiphol Amsterdam Almere Lelystad (PHS-SAAL) wordt de 
capaciteit van het spoor in Flevoland verder uitgebreid. Dit is één van de belangrijke voorwaarden 
om de groei van inwoners en hun mobiliteitsbehoefte te faciliteren. Het nieuwe dienstregelingsmodel 
van PHS-SAAL is echter zeer innovatief; om 16 treinen per uur in beide richtingen over de Hollandse 
Brug te laten rijden is ‘ontvlechting’ van Intercity’s en Sprinter nodig, is snelheidsverhoging 
noodzakelijk en moet ERTMS (European Rail Traffic Management System) zijn geïmplementeerd. Dit 
maakt de invoering van PHS-SAAL ook complex en risicovol.
In hoeverre nieuwe capaciteitsregels de implementatie van PHS-SAAL (negatief) beïnvloeden kan het 
college niet overzien. Toch lijkt de eventuele meerwaarde beperkt, aangezien nieuwe 
capaciteitsverdelingsregels niet zullen leiden tot extra treinen in Flevoland.
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Wanneer dit plaatsvindt, wordt dit reeds gecoördineerd door ProRail, Het college is ervan overtuigd 
dat het ministerie en de spoorsector voldoende aandacht hebben om coördinatie bij 'samenloop' 
ordentelijk te laten verlopen. Een Flevolandse oproep is derhalve onnodig.

7. Is het college bereid het Rijh op te roepen om regie te houden zodat er geen coördinatieproblemen 
hunnen ontstaan wanneer er twee of meerdere vervoerders op hetzelfde spoor zitten?

Antwoord:
Nederland kent al meerdere plaatsen waar er zogenoemde 'samenloop’ plaatsvindt. Denk hierbij aan 
de Maaslijn (Limburg) en het traject tussen Arnhem en Zevenaar. In deze gevallen is er sprake van 
concessievervoer; bij enkele internationale verbindingen is er ook sprake van ‘samenloop’ met 'open 
toegang’ vervoer.


